
   مركزي: فرماندار خمين گفت: دو بانده شدن محور خمين - محلات 
به عنوان اولويت نخس��ت عمراني در اين شهرستان در دستور كار قرار 
گرفت. سيد مهدي ساداتي افزود: دو بانده ش��دن اين محور به عنوان 
حادثه خيزترين مسير ارتباطي اين خطه مورد تأكيد مسئولان ملي و 
استاني قرار دارد و با توجه به ش��مار كشته شدگان در حوادث رانندگي 
در اين محور، مسئولان بايد در كمتر از يك ماه آينده اين طرح ملي را 
اجرايي كنند. وي افزود: اين شهرستان در مسير اصلي ارتباطي كشور 
است و دو بانده شدن محورهاي اراك، محلات، گلپايگان و اليگودرز در 

افزايش رفاه و جذب سرمايه گذار تعيين كننده است. 
  خراسان شمالي: مديركل بنياد مسكن انقلاب اسلامي خراسان 
شمالي از ساخت و بهسازي 40 هزار مسكن روستايي استان خبر داد. 

علي محمدي با اشاره به اهميت بهسازي 
و مقاوم سازي مسكن هاي روستايي گفت: 
در حالي كه تعداد پرونده هاي تشكيل شده 
از ابتداي تأسيس استان خراسان شمالي 
براي احداث مسكن روس��تايي62هزار و 
200واحد بود، در اين 11سال، 39هزار و 
740واحد مسكوني روستايي ساخته شد. 

وي درخصوص اجراي طرح هادي روستايي نيز گفت: از 835 روستاي 
استان خراسان شمالي، 708 روستا بيش از 20 خانوار جمعيت دارد كه 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي، طرح هادي همه اين روستاها را تهيه و در 

278 روستا آن را اجرايي كرده است. 
  خراسان رضوي: در سال گذش��ته افزون بر 27 هزار و 700 سند 
مكتوب و غيرمكتوب از طريق اهدا و خريداري جذب مركز اسناد آستان 
قدس رضوي شد كه با اين تعداد، شمار اسناد مكتوب اين مركز از مرز 
13 ميليون و 376 هزار برگ گذشت. كارشناس مسئول بخش مخزن 
اسناد سازمان كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد آستان  قدس  رضوي با 
اعلام اين خبر گفت: از ميان اسنادي كه سال گذشته جذب اين مجموعه 
شده، حدود 21 هزار برگ مربوط به اسناد مكتوب است كه از اين ميان 
5 هزار و 500 برگ به صورت خري��داري و حدود 15 هزار و 400 برگ 
و فايل ديجيتالي اهدايي است. مهدي حسامي افزود: اسناد موجود در 
اين مركز، داراي تاريخي 500 ساله است و در اين ميان، اسنادي از دوره 
افشاريه، قاجاريه و مجموعه اي 69 هزارصفحه اي از اسناد دوره صفويه 
وجود دارد كه بيشترين اسناد مربوط به دوره صفويه در سطح جهان بوده 

و به عنوان ميراث معنوي يونسكو ثبت جهاني شده است. 
  هرمزگان: معاون ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري 
هرم��زگان از آغاز مرمت قلعه خش��تي مغويه در بندرلنگ��ه خبر داد.  
اش��كان مختاري با بيان اينكه قلعه تاريخي مغويه بندرلنگه تنها قلعه 
خشتي سالم باقي مانده از دوره قاجاريه است، گفت: عمليات نجات و 
مرمت اضطراري بخش هاي فرسوده و آسيب ديده قلعه تاريخي مغويه 
از 19فروردين آغاز ش��د و به احتمال زياد تا 31 تير سال جاري ادامه 
مي يابد. وي افزود: 100 ميليون تومان براي عمليات نجات قلعه مغويه 
بندرلنگه پيش بيني شده و براي مرمت كامل اين قلعه به مبلغ 2ميليارد 
تومان اعتبار نياز است. قلعه مغويه بندر لنگه، تنها قلعه خشتي سالم 
باقي مانده از دوره قاجاريه در هرمزگان بوده كه در فاصله 25 كيلومتري 
بندرلنگه واقع شده و به شماره 2 هزار و 230 در تاريخ سه خرداد سال 

1377 در فهرست آثار ملي ثبت شده است. 
   البرز: رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان البرز با اشاره به 
اينكه ستاد اقتصاد مقاومتي در البرز در سال جاري نيز با قدرت به كار خود 
ادامه مي دهد، گفت: رفع موانع توليد در استان البرز همچنان ادامه دارد.  
ذبيح الله قائمي افزود: سال گذشته ستاد اقتصاد مقاومتي در استان البرز 
اقدامات بسيار مؤثري را در راستاي احياي واحدهاي توليدي نيمه فعال 
و غيرفعال انجام داده است. وي با تأكيد بر اينكه در اين راستا با تشكيل 
ستاد رفع موانع توليد و با بررس��ي واحدهاي توليدي مشكل دار موفق 
شديم بسياري از واحدها را به سمت توسعه و پيشرفت حركت دهيم، 
گفت: سال گذشته568 واحد توليدي در استان البرز احيا شدند كه در 

اين راستا 10 هزار شغل نيز ايجاد شد.

عزم بنياد بركت براي محروميت زدايي در سمنان   
نماينده  مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه     سمنان
در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: 
عملكرد بنياد بركت، وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 
در سراسر كشور نشان دهنده  عزمي جدي براي مقابله با محروميت و 
تاش براي آباداني بيشتر ايران اسامي است كه از فعاليت هاي اين 
بنياد در جهت رفع محروميت از اسلتان سلمنان بايلد تقدير كرد. 
احمد همتي با اشاره به سابقه  چندين س��اله  فعاليت و تلاش اين بنياد در 
محروميت زدايي و خدمت به مردم استان، اظهار داشت: بنياد بركت ساخت 
14 مدرسه را در مناطق كمتر توسعه يافته استان سمنان در دستور كار قرار 
داده كه 86 كلاس درس و چند هزار دانش آموز را در مراكز آموزشي مورد 
پوشش قرار مي دهد. تلاش ها و اقدامات بنياد بركت در مدرسه سازي، ساخت 
مراكز بهداشتي و درماني و كمك به روستاييان و كشاورزي بسيار چشمگير 
و اميدواركننده است.  نماينده  مردم سمنان به مشاركت بنياد بركت در پنج 
طرح توانمندسازي اقتصادي با حجم سرمايه گذاري 499 ميليارد ريال به 
منظور اشتغالزايي در استان نيز اشاره كرد و گفت: مشاركت در دو طرح از 
اين پنج طرح همچنان ادامه دارد و مشاركت در يك طرح اقتصادي جديد با 
ظرفيت سرمايه گذاري 60 ميليارد ريال نيز توسط بنياد بركت در دست اقدام 
است.  وي از مسئولان بنياد بركت وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( خواست كه با حضور بيشتر در استان سمنان و برگزاري نشست با 
شهرداران و فرمانداران با مشكلات و مسائل اين استان بيشتر آشنا شوند.  
همتي مشكلاتي همچون كمبود مراكز آموزشي و بهداشتي، عدم توسعه  
روستايي و كشاورزي در استان را يادآور شد و بيان داشت: بسياري از مناطق 
محروم كشور نياز جدي به خدمت رساني جهادي و بي منت بنياد بركت دارند 

و اميدواريم كه با همكاري همه  بخش ها اين امر امكان پذير باشد. 

سلال گذشلته 

ميترا شهبازي
   گزارش2

صنايع كشاورزي 
و دامللللداري 
مازندران، شرايط اسفباري را پشت سر گذاشت 
كه به اعتقاد كارشناسلان، وقت زيلادي براي 
احياي آن در استان نمانده است. وقوع باياي 
طبيعي چون سرماي زودرس، نبود قيمت پايه 
براي محصولات توليد شلده، عدم نقدينگي و 
عدم حمايت بانك ها، بدعهدي مسلئولان در 
جبران خسارات، فشارهاي دولتي و ماليات به 
عنلوان اصلي تريلن دلايلل سلقوط صنايع 
كشلاورزي و دامداري در مازندران در روزهاي 
آتي شناخته مي شود. در اين راستا رئيس هيئت 
مديره اتحاديه كارخانجات خوراك دام و طيور و 
آبزيان كشور، معتقد است به قدري فشار بر اين 
صنايع وارد شده است كه تعطيلي كامل آنها در 
آينده نزديك دور از انتظار نيست. در حال حاضر 
مركبات كاران، دامداران، توليدكنندگان خوراك 
دام و طيلور به عنلوان بخش هاي متضلرر از 
بي توجهلي متوليلان شلناخته مي شلوند. 

    
درحالي كه قيمت گوشت در آخرين ماهاي سال 
گذش��ته به بالاترين حد خود رسيد كه از گوشه و 
كنار خبرهايي مبني بر بي توجهي مسئولان نسبت 
به صنعت دامداري كشور منتشر شد. اين درحالي 
بود كه متوليان افزايش قيمت را عدم هماهنگي 
ميان توليد و تقاضا عنوان كرده بودند. بنابراين در 
راستاي تنظيم قيمت بازار، واردات گوشت در رأس 
برنامه هاي مسئولان قرار گرفت و حجم زيادي از اين 
محصول از برزيل وارد كشور شد. هنوز مدت زيادي 
نگذشته بود كه خبرهايي در خصوص احتمال فاسد 

بودن گوشت  هاي وارداتي منتشر شد كه هنوز هيچ 
كدام از مسئولان به صراحت در خصوص فاسد يا 

فاسد نبودن گوشت ها حرفي نزده است.  
   واردات به صرفه تر از توليد!

حالا با اين شرايط كه مسئولان معضل پيش آمده 
را به گردن توليدكنن��دگان دام  مي اندازند و ادعا 
مي كنند توليد گوش��ت به اندازه مصرف نيست، 
مديرعامل شركت تأمين نياز كارخانجات خوراك 
دام، طيور و آبزيان مازن��دران پرده از دلايل پايين 
بودن توليد گوشت در كش��ور برمي دارد. حسين 
كيهاني با اشاره به اينكه دامداران مازني، از عديده اي 
از مش��كلات رنج مي برند، مي گويد: »وقتي ثبات 
اقتصادي وجود نداش��ته باشد، به طور قطع توليد 
دامي صورت نمي گيرد و صنايع وابسته هم با بحران 

جدي مواجه مي ش��وند.« موضوعي كه حكايت از 
بي توجهي مسئولان نسبت به توليد ملي دارد و به 
اعتقاد كارشناسان اين شيوه راهي است كه شرايط 

براي واردات باز و هموار باشد. 
كيهاني با اش��اره ب��ه اينكه نب��ود قيم��ت پايه، 
عدم نقدينگي، فشارهاي دولتي و ماليات همواره 
ضربات مهلكي به صنع��ت خ��وراك دام و طيور 
مازندران وارد مي كند، مي افزايد:»متأسفانه صنعت 
خوراك دام به صورت مداوم در حال ضرر است و در 
آينده نزديك شاهد تعطيلي و ورشكستگي تمامي 
واحدهاي توليدي هستيم. البته در حال حاضر نيز 
نيمي از واحدهاي توليدي خوراك دام و طيور استان 
ورشكست شده و بقيه نيز وضعيت خوبي ندارند، 

چراكه توليد دامي به شدت كاهش يافته است.«

   مسئولان خاموش  مانده اند!
حالا با اين ش��رايط كه صنايع دامداري يكي پس 
از ديگري محكوم به ورشكس��تي هستند، رئيس 
هيئت مديره اتحاديه كارخانج��ات خوراك دام و 
طيور و آبزيان كشور از عدم پاسخگويي مسئولان 
گلايه مي كند و مي گوي��د: »با وجود آنكه چندين 
بار وضعيت بحراني صنعت خ��وراك دام و طيور را 
به رئيس كميسيون كش��اورزي مجلس گوشزد 
كرده اند اما وي به نامه نگاري ها هيچ پاسخي نداده 
است.« البته مشكلات مازني ها به همين جا ختم 
نمي شود و سايه بي توجهي دولتمردان بر سر پهنه 
وسيعي از استان سنگيني مي كند. به طوري كه با 
وقوع س��رماي زودهنگام و بارش برف در روزهاي 
پاياني پاييز سال گذشته، مركبات كاران اين استان 
را متضرر و چندي��ن ميليارد تومان خس��ارت به 
آنها تحميل كرد. با اينكه در همان هفته نخست، 
جلس��ه اي بين نمايندگان مجل��س، محمدباقر 
نوبخت، رئيس سازمان برنامه ريزي و بودجه كشور 
و رئيس جهاد كشاورزي استان برگزار شد و معاون 
رئيس جمهور در خصوص جبران خسارات وارده 
به باغات و محصولات كشاورزي قول داده بود، اما 
بعد از گذشت چندين ماه و رس��يدن به روزهاي 
پاياني دولت يازدهم، هنوز به وعده خود جامه عمل 
نپوشانده است. حالا با اين شرايط كه به گفته برخي 
از باغداران بيش از 90 درصد برخي از باغات خشك 
شده است، مي توان به اين نتيجه رسيد كه صنايع 
كشاورزي و دامداري مازندران زمين گير شده است. 
لازم به ذكر است كه بهمن و اسفند سال گذشته 
آخرين مهلت هاي دولت براي جبران خسارات بوده 
اس��ت كه متوليان با واردات مركبات ضربه شديد 

ديگري به مازني ها وارد كردند. 

از زمان آغاز فعاليت دولت يازدهم، به طور رس��مي 
اتصال پنج استان از استان هاي باقي مانده به شبكه 
ريلي كشور به عنوان يكي از اصلي ترين اولويت هاي 
دولت از سوي شركت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل كشور اعلام ش��د. در اين ميان احداث 
خط راه آهن قزوين – رشت- انزلي با هدف اتصال 
اس��تان گيلان، بندر انزلي و مرز آس��تارا به شبكه 
ريلي كشور، تس��هيل مبادلات بين بنادر شمالي و 
جنوبي كشور از طريق حمل ونقل ريلي، ايجاد يك 
مسير تمام ريلي در كريدور ترانزيتي شمال- جنوب 
)ارتباط مستقيم ريلي خليج فارس و شبه قاره هند با 
كشورهاي روسيه و آسياي ميانه و قفقاز و كشورهاي 
اروپايي( و امكان گسترش مبادلات تجاري و بازرگاني 
با كشورهاي حاشيه درياي خزر، بنادر باطومي و پوتي 

در درياي سياه و كشورهاي اروپايي در دستور كار 
دولت قرار گرفت.  با چند ماه پس از روي كار آمدن 
دولت يازدهم خبر آغاز عمليات اجرايي محور قزوين 
به رشت به طول 165 كيلومتر به طور جدي از سوي 
مسئولان اعلام شد و هر سال با گذشت عمر دولت، 
از پيشرفت چشمگير اين پروژه هم اخباري منتشر 
مي شد تا آنجا كه اواخر سال گذشته معاون وزير راه 
و شهرسازي ميزان پيشرفت فيزيكي طرح را بيش 
از 84 درصد اعلام كرد و مدعي شد تنها 34 كيلومتر 
از اين خط براي رسيدن به نقطه افتتاح باقي مانده 
اس��ت كه تا پايان عمر دولت يازدهم به نقطه اتمام 
خواهد رسيد. اين درحالي است كه اكنون در ماه هاي 
پاياني عمر دولت، طبق اعلام مسئولان استان ميزان 

پيشرفت فيزيكي كمتر از رقم اعلام شده است!

   اميدها كمرنگ شد
فروردين ماه سال 94 رئيس جمهور در سفر به استان 
گيلان در جمع مردم اين منطقه اعلام كرد: »اولين 
طرحي كه براي تكميل آن دنب��ال خواهيم كرد تا 
سال 95، راه آهن قزوين به رشت خواهد بود. همه 
اعتباراتي كه در سال جاري و سال 95 براي تكميل 
اين طرح لازم است، اختصاص خواهيم داد چراكه 
تاكنون ب��ه قول هايي كه داده ايم عم��ل كرده ايم و 
اين قول را هم عملي خواهيم كرد كه در س��ال 95 
قطار از تهران به رشت خواهد رسيد. اين قول دولت 
يازدهم است...« اين قول در كنار خبر رفع مشكلات 
مالي از طريق تأمين فاينانس از طريق چين و روسيه 
كه پيش از آن محمدباقر نوبخت رئيس سازمان برنامه  
و بودجه در بهمن ماه 93 در جمع گيلاني ها اعلام كرده 

بود، مردم اين اس��تان را به رفع كامل موانع و تحقق 
مطالبه چندين ساله شان تا پايان سال 95 اميدوار كرد.  
اما درحالي كه رئيس دولت وعده افتتاح اين پروژه را 
در دهه فجر سال 95 اعلام كرده بود، در روزهاي پاياني 
باقي مانده به موعد مقرر، زمان بهره برداري را به پايان 
س��ال موكول كرد. در نهايت پس از كش وقوس هاي 
فراوان، بخش كمي از اين پروژه به صورت نمايشي در 
محدوده كوهين مورد بهره برداري قرار گرفت. اما حالا 
پس از گذشت چند ماه از زمان مقرر، استاندار گيلان در 
آخرين اظهارات خود درباره اين پروژه، افتتاح راه آهن 
قزوين- رشت را قبل از پايان دولت يازدهم و در نيمه 
نخست سال 96 اعلام كرد! اگرچه رئيس جمهور در سفر 
اخير به استان گيلان در پاسخ به سؤالات مكرر مردم در 
اين خصوص گفته است: راه آهن قزوين - رشت در حال 
طي كردن مراحل نهايي است و اين خط ريلي، امسال 
به بهره برداري مي رسد. اما طبق گزارشات رسيده، در 
بهار پاياني عمر دولت يازدهم نه خبري از تكميل پروژه 

است و نه تحقق وعده ها. 
   تأكيد دولت بر افتتاح تا نيمه نخست 96!

اگرچه به گفته برخي مس��ئولان استاني اين خط 
آهن با 82 درصد و به گفته برخي ديگر با 50 درصد 
پيش��رفت به دولت روحاني تحويل داده ش��ده و با 
امكانات موجود و البته جديت دولت در توسعه شبكه 
ريلي كشور مي توانست ظرف س��ه سال به مرحله 
افتتاح برسد اما تمديد مكرر زمان افتتاح طي اين سه 
سال و البته انتشار اخباري در خصوص توقف و كندي 
حركت عمليات ساخت در كيلومترهاي پاياني، اميد 
گيلاني ها به افتتاح اين خط آهن تا پايان دولت يازدهم 
را كمرنگ تر كرده است. با قبول اين فرض كه دولت 
اين پروژه را با پيش��رفت فيزيكي 50درصد تحويل 
گرفته و ظرف سه سال و نيم آن را به رقم 84درصد 
رسانده، تكميل اين خط آهن ظرف چند ماه آن هم 
در فضاي بازي هاي انتخاباتي و شرايطي كه مسئولان 
استاني و كشوري درگير انتخابات هستند آيا توجهي 
براي رساندن اين پروژه به نقطه پاياني وجود دارد؟ آيا 
مي توان انتظار داشت افتتاح خط آهن قزوين  - رشت 
تا پايان عمر دولت يازدهم همچنان به عنوان يكي از 

اولويت ها و دغدغه هاي دولت پابرجا بماند؟!
اين در حالي اس��ت كه ديگر وعده ه��اي دولت به 
گيلاني ها از جمله افتت��اح كتابخانه و تالار مركزي 
رشت و افتتاح چهار پست اسكله از مجتمع بندري 
كاسپين تا پايان سال 95 هم بي نتيجه مانده است. 
به عنوان نمونه درحالي كه قرار بود چهار پست اسكله 
در بندر مذكور تا پايان سال 95 به بهره برداري برسد، 
تنها دو پست اسكله آن هم در فروردين 96 به نقطه 

اتمام رسيده است. 
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 واردات گوشت برزيلي و پرتقال هاي خارجي در حالي رقم خورد كه فقط در مازندران باغداران بيش از 3هزار ميليارد تومان متضرر شدند 
و با تعطيلي بيش از نيمي از دامداري ها زنگ ورشكستگي به صدا درآمد

واردات بي رويه، صنايع كشاورزي و دامداري مازندران را زمين گير كرد

عمر دولت زودتراز وعده هايش به پايان رسيد
 در حالي كه قرار بود تا پايان سال 95 خط آهن قزوين– رشت به بهره برداري برسد 

دولتمردان اتمام پروژه را به سال 96 موكول كرده اند

احداث خط آهن قزوين– رش�ت مهم ترين مطالب�ه گيلاني ها از دولت 
يازهم محس�وب مي ش�ود. پروژه اي كه اگرچه كلنگ آن در س�ال 85 
توس�ط دولت وقت به زمين زده ش�ده بود ام�ا با اعلام دول�ت يازدهم 
مبني بر اتصال پنج اس�تان باقي مانده به شبكه ريلي كشور يا توجه به 
موقعيت استراتژيك و اهميت اين خط آهن در زمينه ترانزيت و تبادل 
كالا و مسافر در صدر وعده هاي دولت به مردم استان گيلان قرار گرفت. 

در حالي كه قرار بود بنا به قول شخص رئيس جمهور تا پايان عمر دولت 
يازدهم پرونده اين خط آهن بس�ته ش�ود و بنا به اعلام معاون وزير راه 
و شهرسازي اين خط آهن در سال گذشته، فقط 3۴ كيلومتر تا افتتاح 
نهايي فاصله داشت اما وعده هاي جديد از افتتاح آن در نيمه نخست سال 
جاري خبر مي دهد. با اين تفاسير اين احتمال پررنگ تر به نظر مي رسد 
كه عمر دول�ت زودتر از زمان اح�داث اين پروژه به نقطه پايان برس�د!

محمدرضا هادیلو

مريم احمدي 
   گزارش يك

توقف اجراي طرح ساماندهي محوطه تاريخي 
گنبدهاي كبود و مدور مراغه 

معاون اس�تاندار آذربايجان ش�رقي از     آذربايجان شرقي 
توقف اجراي طرح ساماندهي محوطه 

گنبدهاي كبود و مدور مراغه خبر داد. 
 ظفر محمدي با بيان اينكه اجراي طرح عمراني در محوطه گنبدهاي 
كبود و مدور مراغه بايد با حفظ ارزش بناها انجام ش��ود و با اش��اره به 
خاكبرداري هاي صورت گرفته در محوطه گنبدهاي كبود و مدور اين 
شهر گفت: ساماندهي محوطه گنبدهاي دو قلو بايد متناسب با حريم 
مصوب، قدمت و ارزش معماري اين دو اثر انجام شود.   وي افزود: با توجه 
به نگراني علاقه مندان به ميراث و تاريخ ش��هر مراغه، لازم است تمام 
كارهاي عمراني در محوطه اين دو گنبد با نظارت و در چار چوب طرح ها 
و نقشه هاي ميراث فرهنگي باشد.   اين مسئول از توقف عمليات عمراني 
در محوطه اين دو اثر تاريخي خبر داد و افزود: تا بررسي هاي بيشتر از 
سوي سازمان ميراث فرهنگي، هر گونه عمليات عمراني در محوطه اين 
آثار تاريخي با حكم قضايي متوقف شده اس��ت.   محمدي اضافه كرد: 
بر اساس مصوبات اداره كل ميراث فرهنگي آذربايجان شرقي، شركت 
مجري طرح ساماندهي محوطه اين برج هاي تاريخي متعهد و ملزم به 
اجراي بندهاي يازده گانه تفاهمنامه با سازمان ميراث فرهنگي است.   
وي گفت: بر اين اساس آغاز هرگونه عمليات عمراني و ادامه اين طرح با 

حكم قضايي و نظر كارشناسان سازمان ميراث فرهنگي خواهد بود. 

 پرداخت تسهيلات كارآفريني 
به بانوان توليدكننده اردبيل  

امسال طرح هاي اولويتدار بانوان بررسي     اردبيل
و ارائه تسهيات به آنها از طريق بانك 

كارآفرين پيگيري خواهد شد. 
فريبا محمدلو، مديركل دفتر امور بانوان و خانواده اس��تانداري اردبيل 
با عنوان ك��ردن مطلب فوق گف��ت: بانوان به عنوان قش��ر عظيمي از 
جامعه كه 50 درصد جمعيت را به خود اختصاص داده اند نقش مهم و 
تاثيرگذاري در اقتصاد و توليد دارند و بايد توانمندي هاي بانوان در اين 

عرصه جدي گرفته شود. 
 وي با اش��اره به فعاليت هاي بانوان خلاق در ح��وزه اقتصادي و توليد 
بيان كرد: اين بانوان نقش مهم��ي در پويايي اقتصادي دارند كه علاوه 
بر ايجاد اشتغال براي خود در زمينه اشتغالزايي براي برخي افراد ديگر 
نيز نقش آفريني كرده  و توانسته اند در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتي 
گام هاي مهمي بردارند.  مديركل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري 
اردبيل با تأكيد بر تشكيل كميته و تش��كلي در راستاي اطلاع رساني 
مشكلات بانوان توليدكننده و پيگيري رفع اين مشكلات گفت: علاوه 
بر پيگيري مشكلات بانوان اين تش��كل در صورت راه اندازي مي تواند 
زمينه ساز ايجاد هماهنگي و انسجام هر چه بيشتر واحدهاي توليدي 

بانوان در استان شود.  
محمدلو از حمايت از بانوان كارآفرين و واحدهاي توليدي بانوان خبر 
داد و افزود: رسيدگي و رفع مش��كلات واحدهاي توليدي از مهم ترين 
اولويت ها در سال جديد بوده كه در اين راستا امسال طرح هاي اولويتدار 
بانوان بررسي و ارائه تسهيلات به آنها از طريق بانك كارآفرين پيگيري 
خواهد ش��د.  وي با تأكيد بر اس��تفاده و الگوگيري از طرح هاي موفق 
توليدي بانوان ساير اس��تان ها اظهار كرد: در راستاي توسعه توليدات 
بانوان كارآفرين بازاريابي از اهميت بسيار بالايي برخوردار بوده به طوري 
كه يافتن بازار مناسب براي عرضه محصولات از توليد محصول اهميت 
بيشتري داشته و بايد در اين زمينه تعامل و هماهنگي لازم انجام شود. 

 ساخت يك مسجد در روستاي بالستان
 از محل پرداخت زكات

رئيس اداره زكات اداره كل كميته امداد     آذربايجان غربي 
آذربايجان غربي از ساخت يك مسجد در 
روستاي بالستان اروميه از محل پرداخت زكات مردم اين روستا خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمين جابر شوقي گفت: اين روستا جزو روستاهايي 
در استان است كه اكثر ساكنان آن اقدام به پرداخت زكات مي كنند.  وي 
به ميزان اخذ زكات در سال 95 اشاره كرد وگفت: در اين سال 21 ميليارد 
تومان زكات جمع آوري شده است كه 76 درصد از آن براي فقرا هزينه 

شده است.  
رئيس اداره زكات اداره كل كميته امداد آذربايجان غربي ادامه داد: زكات 
جمع آوري شده از مردم صرف مواردي چون مسكن، جهيزيه و درمان 
مددجويان مي شود. همچنين از محل دريافت زكات 158 مورد پروژه 
عمراني در دست احداث است كه تعدادي از آن در سال قبل به افتتاح 
رسيده و مابقي در سال كنوني به افتتاح مي رس��ند.  وي اضافه كرد: از 
محل دريافت زكات ي��ك ميليارد و 100ميلي��ون تومان صرف هزينه 

عمراني در روستاها شده است. 

نيازهاي استان ها بازيچه تبليغات نشود!
كم كم مي توان بوي تبليغات انتخاباتي را در تمام استان هاي كشور حس 
كرد؛ بويي كه بعضاً در وعده  وعيدها چنان تند مي شود كه هر مشامي را 
مي آزارد و مي توان بازي كردن با احساسات و نيازهاي مردم را در آن حس 
كرد.  متأسفانه هر بار با نزديك شدن به انتخابات و به خصوص انتخابات 
رياس��ت جمهوري، برخي كانديداها با اس��تفاده از ش��ناخت نيازها و 
كاستي ها در جامعه و با به بازي گرفتن احساسات شهروندان، حرف هايي 
مي زنند كه فقط رأي آنها را به نفع خود مصادره كنند.  حركتي كه علاوه 
بر خيانت در حق رأي دهندگان، نوعي دلسردي و بي اعتمادي را نيز به 
جامعه تزريق مي كند.  حالا و با نزديك شدن به ايام تبليغات و انتخابات 
رياست جمهوري، يكبار ديگر آمار و ارقامي منتشر مي شود كه مي تواند 

بيانگر كم كاري هاي قبل و نياز به برنامه ريزي هاي آينده باشد. 
به عنوان مثال هم اكنون 115 هزار نفر بيكار شناس��نامه دار در استان 
آذربايجان غربي وجود دارد. جالب اس��ت بدانيم 37 ه��زار نفر از آنان 
فارغ التحصيلان دانشگاهي هستند.  به همين نسبت در ساير استان ها 
نيز مشكلات و معضلات و نيازهاي ديگري وجود دارد كه ساكنانش به 
اميد رفع و رجوع آنها به يك كانديدا رأي خواهند داد. اما مهم اين است 
كه مردم به خاطر شعارها و وعده ها و به اميد عملي شدن برنامه ها، يك 
نفر را انتخاب مي كنند.  كافيست سري به استان هاي مختلف بزنيم تا 
بتوان نيازهايش را ديد و لمس كرد.  در حال حاضر اكثر استان ها در كنار 
كمبود آب و مشكلات كاشت، داشت و برداشت محصولات كشاورزي، 
نيازمند توجه ويژه به امر گردشگري شان هستند.  كارشناسان معتقدند 
بايد گروه هاي مختلف، بررس��ي هاي دقيقي از موانع گردش��گري در 
استان ها داشته باشند، چراكه زيرساخت هاي گردشگري پاسخگوي 
نيازهاي هيچ يك از استان ها نيس��ت.  براي ايجاد اشتغال و دستيابي 
به رونق اقتصادي حتماً بايد محور گردشگري رونق بگيرد.  هم اكنون 
صنعت گردشگري جزو سه بخش اصلي در اقتصاد جهان به شمار مي آيد 
و همين امر اهميت توجه به اين موضوع را بيش از پيش نمايان مي سازد.  
به گفته كارشناسان، رش��د صنعت گردشگري مهارنشدني است پس 
بايد سهم ايران به عنوان يكي از بزرگ ترين مقاصد هدف گردشگري در 

حوزه تاريخي و طبيعي بيش از وضعيت كنوني باشد. 
پرداختن به موضوع گردش��گري از اين نظر مهم اس��ت كه به جرئت 
مي توان ادعا كرد هر ش��هر و اس��تان ايران از جاذبه هاي گردش��گري 
خاصي براي مس��افران داخل��ي و خارجي برخوردار اس��ت اما برنامه، 
تعريف خواسته ها و حتي نحوه برخورد و فرهنگ پذيرش گردشگران 
از س��وي مردم بومي، به هيچ وجه با الگوها و چارچوب هاي استاندارد 
صنعت توريسم همخواني ندارد.  توجه رئيس جمهور آينده به مسئله 
توريسم و ميزان درآمد آن براي كشور از زواياي مختلف اهميت دارد 
زيرا ايران از پتانسيل هاي طبيعي، تاريخي و فرهنگي بسياري برخوردار 
است، اما چرا هنوز نتوانسته ايم سهم خود را از صنعت جهاني توريسم 
به دس��ت آوريم. به هر حال مس��ائل مختلفي اعم از مانع تراشي هاي 
سياسي و ديپلماتيك، تا ضعف هاي مديريتي و تبليغاتي در زمين گير 
شدن صنعت گردشگري كشور دخيل هستند.  بدون تعارف بايد گفت 
اگر برنامه هاي توسعه كشور را كه در سال هاي گذشته اجرا شده مورد 
بررسي قرار دهيم، متوجه خواهيم شد كه در اجراي برنامه ها پايبندي 
خاصي به چشم نمي خورد و گويي مسئولان امر هم خود را خيلي موظف 

به انجام و به نتيجه رسيدنشان نمي دانند. 

توليد برق از حركت گاز در زنجان
براي نخستين بار در كشوركارشناسان شركت گاز استان زنجان از      زنجان

حركت جريان گاز برق توليد كردند.
 سيد سعيد عسگريان مدير عامل شركت گاز استان زنجان با اعلام اين خبر گفت: پس از دو سال تلاش 
مستمر، كارشناسان اين شركت موفق به توليد برق از حركت جريان گاز شده و براي طرح سوما كه براي 
نخستين بار در كشور به نتيجه رسيده است، ثبت اختراع گرفتند.  وي به كارگيري ذهن هاي خلاق كاركنان 
را يكي از ابزارهاي مديريت مشاركتي در جهت بهبود عملكرد هر سازمان عنوان كرد و ادامه داد: طرح 
»سوما« با تلاش، همكاري و همفكري پژوهشگران شركت گاز استان زنجان به انجام رسيده است كه در 
اين طرح منحصر به فرد، از حركت جريان گاز، برق توليد مي شود.  عسگريان افزود: تنها موضوعي كه در اين 
روش بسيار حائز اهميت است نحوه بارگذاري مگنت ها روي حلقه هاي كوپلينگ و عبور گاز با حفظ موارد 

ايمني از محفظ�ه تعبيه شده است ك�ه همه اين م�وارد در طرح اختراع�ي در نظر گرفته شده است.  

آغاز عمليات انتقال آب از طالقان به هشتگرد  
فرماندار شهرستان ساوجباغ از آغاز عمليات اجرايي انتقال     البرز
آب از سلد طالقلان بله شلهر جديلد هشلتگرد خبلر داد. 
ابوالقاسم پاليزگير با اشاره به آغاز عمليات اجرايي انتقال آب از خط لوله طالقان به شهر جديد هشتگرد، 
اظهار كرد: اين مهم پيرو مصوبه سفر هيئت دولت به استان البرز انجام مي شود.  وي به مصوبه انتقال 
5ميليون مترمكعب از خط لوله انتقال طالقان به شهر جديد هشتگرد اشاره كرد و گفت: براي تحقق 
اين مصوبه هماهنگي هاي لازم انجام گرفته و مراحل زيرس��ازي در حال شكل گيري است.  پاليزگير 
با تأكيد بر اينكه در مسير انتقال كوه و تپه وجود دارد، گفت: پس از اتمام عمليات لوله گذاري، آب به 
مخزن 10هزار مترمكعبي شهر جديد هشتگرد منتقل و ازآنجا در سطح شهر توزيع مي شود.  فرماندار 
شهرستان ساوجبلاغ با بيان اينكه تصفيه خانه اصلي شهر جديد هشتگرد توسط شركت امور آب استان 

در حال ساخت است، ادامه داد: اعتبار اين پروژه 40 ميليارد تومان اعلام شده است.  


